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 شــرق: ۲۶۴ روز از ســال ۱۴۰۱ گذشــته و در این مدت 
پایتخت تنها دو روز هوای پاک را تجربه کرده اســت. از 
ابتدای ســال تاکنون ۱۴۴ روز هوا قابل قبول بوده است. 
۱۰۲ روز هوا برای گروه های حساس ناسالم بود. ۱۰ روز 
هوا برای همه افراد جامعه ناســالم بــود. دو روز هوا 
بسیار ناســالم و دو روز هم این شهر هوای خطرناک را 
پشت سر گذاشته است. در چهار سال گذشته هم تعداد 
روزهای پاک تهران فقط ۳۶ روز بوده است. پاییز تهران 
معروف است؛ همان طور که شانه به شانه برگ های زرد 
و نارنجی جلو می رود، وارونگــی هوا و آلودگی را هم 
یدک می کشد و راه نفس را به روی شهروندان می بندد. 
در یکی، دو روز گذشــته هم بــه علت افزایش غلظت 
آلاینده هــا، کیفیت هوا کاهش پیدا کــرده و دیگر فقط 
موضوع کودکان و گروه های حساس مطرح نیست. این 
وضعیت برای تمام گروه های ســنی خطرناک است و 
البته قصه جدیدی هم نیست. دیروز میانگین شاخص 
آلودگی هوای تهران به عدد ۱۵۱ در شرایط ناسالم قرار 
داشــت و شــاخص منطقه ۱۹ تهران روی عدد ۲۲۰ به 
وضعیت «بسیار ناسالم» رسیده بود. برای همین اعلام 
شد که با ادامه داربودن این شرایط احتمال دارد جلسه 
کمیته اضطرار آلودگی هوا تشــکیل شود تا برای امروز، 
شنبه، تصمیم گیری کنند. سازمان هواشناسی هم طبق 
معمول توصیه هایــی دارد؛ کاهش تــردد خودروها و 
کنترل فعالیت واحدهای صنعتی، مدیریت منابع آلاینده، 
تأکید بر عدم تردد غیرضروری برای تمام گروه ها، پرهیز 
از فعالیت فیزیکی و ورزشی در فضای باز و اتخاذ تدابیر 
مدیریتی لازم برای جلوگیری از افزایش غلظت آلاینده ها 
تا حد بسیار ناسالم. ماجرایی که چند سالی است دوره 
می شــود و تاکنون هم راه حلی برای این مشــکل مهم 
پایتخت پیدا نشــده اســت. بد ماجرا اینکه مدتی است 
آلودگی هوا زودتــر از موعد مقررش که معمولا فصل 
خزان است، ســر می رسد. مثلا امسال تیر ماه، اولین ماه 
فصل تابســتان، ۲۹ روز هوای تهران آلوده بود و یعنی 
دیگر از زنگ هشــدار و آلارم های معمول هم گذشــته 
است. گرچه در سال های اخیر راه ها و ایده های مختلفی 
برای کنتــرل آلودگی هوای پایتخت مطرح شــده، اما 
تاکنــون هیچ کدام آنها کارگر نبوده و گــره کور آلودگی 
هوای تهران را باز نکرده اســت. ۲۵ آبان امســال، رضا 
بیانی، مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان تهران 

گسترش فضای سبز و همکاری و مشارکت همه مردم 
و مســئولان در نگهداری فضاهای سبز را راحت ترین و 
کم هزینه ترین راهکار برای کاهش آلودگی هوا دانسته 
و گفتــه بــود: «در راســتای ماده ۳ قانــون حفاظت و 
بهره برداری ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
و دســتورالعمل احاله طرح های جنگل کاری و پارک ها 
در چارچوب ارائه طرح برابر شــرح خدمــات، این امر 
در کوتاه ترین زمان بــا همکاری ادارات مربوطه محقق 
می شود». اما جالب اینکه علیرضا زاکانی که ۱۱ شهریور 
۱۴۰۰ ســکانداری شــهرداری تهران را به دست گرفته 
اســت، همین دو هفته پیش در حاشــیه جلسه هیئت 
دولت و در جمع خبرنگاران گفته بود: «شهرداری تهران 
مسئول مستقیم مقابله با آلودگی هوا نیست». جمله ای 
کــه با واکنش های بســیاری در شــبکه های اجتماعی 
همراه بود. زاکانی در توضیحاتی گفته بود: «۲۲ دستگاه 
در این زمینه مسئولیت دارند، اما شهرداری تهران برای 
این کار توسعه حمل ونقل عمومی را در دستور کار قرار 
داده تا بتوان تردد خودروهای شــخصی را نیز کاهش 
داد. همچنین هزارو ۵۰۰ هکتار فضای سبز در ۱۵ اسفند 
امسال افتتاح می شــود و امیدواریم میزان فضای سبز 
پیرامونی و داخل شهر تهران را به بیش از ۶۱ هزار هکتار 
برسانیم». اما یکی از دلایل اینکه معمولا کمیت هوای 
تهران و سایر کلان شهرها لنگ می زند، ماجرای بودجه 
اســت. تا جایی که اخیرا مرکــز پژوهش های مجلس، 
گزارشــی را درباره ۱۵ راهکار کم هزینه و زودبازده برای 

کاهش آلودگی هوا در کلان شهرها منتشر و اعلام کرده 
است که با اجرای این راهکارها، انتشار آلاینده های گازی 
بــه میزان ۲۷.۸ درصد و انتشــار ذرات معلق به میزان 
۱۹.۶ درصد در کلان شــهر تهران کاهش خواهد یافت. 
البتــه در گزارش این مرکز آمده اســت کــه اجرای این 
راهکارها به ۱۰.۷ هزار میلیارد تومان بودجه نیاز خواهد 
داشــت، اما با اجرای آنها ۱۷.۶ هــزار میلیارد تومان در 
طول یک ســال از محل کاهش آلودگی هوا و عوارض 
ناشــی از آن برای دولت عایدی اقتصادی ایجاد خواهد 
شد و بنابراین اجرای راهکارهای ۱۵گانه پیشنهادی برای 
دولت به صرفه خواهد بود. با این حال یوسف رشیدی، 
پژوهشــگر حوزه آلودگــی هوا و عضــو هیئت علمی 
دانشگاه شهید بهشتی به ایلنا گفته است: «با توجه به 
مشــکلات اقتصادی شدید و کســری بودجه دولت، در 
شرایط فعلی باید به جای اجرای راهکارهای هزینه بر و 
غیرقابل اجرا، به فکر عملیاتی کردن برنامه هایی باشیم 
که بدون صرف اعتبارات دولتی، به شــکل محســوس 
در کاهش آلودگی هوای کلان شــهرها نقش داشــته 
باشــند. او گفته مادام العمرشــدن گارانتی کاتالیســت 
خودروها توسط شرکت های خودروساز، یکی از همین 
راهکارهایی است که اصطلاحا از نظر مالی خودگردان 
هســتند، یعنی بدون دریافت بودجه مســتقیم دولت 
می توانند هزینــه خود را تأمین کنند. بایــد دید راهکار 
جدی و عملی دستگاه های مســئول در این رابطه چه 

خواهد بود.
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نورا حسینی: انتشــار برخی از آرای کمیسیون ماده ۵ نگرانی زیادی میان کارشناسان 
حوزه شهرســازی ایجاد کرده اســت. برخی از کارشناسان شــهری معتقدند رابطه 

مستقیمی میان دخل خالی شهر و تصمیمات کمیسیون ماده ۵ وجود دارد.
مهدی عباســی، رئیس کمیســیون شهرســازی و معماری شــورای شهر تهران 
درخصوص آرای کمیســیون ماده ۵ به «شــرق» می گوید:  در کمیســیون ماده  ۵ که 
متشکل از نمایندگان دستگاه ها و وزارتخانه های مختلف است، موظف اند به گونه ای 
تصمیم گیری کنند که نه مغایرتی با طرح جامع داشــته باشد، نه طرح تفصیلی را به 
گونه  ای مخدوش کند که پیش بینی هایی که در طرح جامع بر اساس جمعیت پذیری 
و تأمین سرانه هاســت، دچار چالش شود و خودشان را پاسخ گوی شهر و شهروندان 
بدانند و فراموش نکنند هر تصمیمی که می گیرند، سال های سال در معرض قضاوت 
مردم و نخبگان قرار خواهند گرفت. در نتیجه از تصمیمات عجولانه، تصمیماتی که 

پشتوانه  علمی و بر پایه بررسی های شهرسازانه ندارد، پرهیز کنند.
او ادامه می دهد:  بنده به عنوان نماینده مردم در شورای شهر توقعم از نمایندگان 
و افرادی که در جلســات کمیســیون ماده ۵ شــهرداری تهران حضور پیدا می کنند 
و شــورای عالی شهرســازی این اســت که تکالیف و وظایف خــود را با دقت انجام 
دهند. از دبیرخانه ماده ۵ هم توقع داریم که گام هایشان را به گونه ای بردارند که اگر 
تصمیمات کمیسیون ماده ۵ در شــهرداری تهران در یک تصویر کلی و یک عملکرد 

چهارساله به مردم ارائه شد، تصویر زیبایی از خودش نشان دهد.
مهدی اقراریان، عضو کمیســیون نظارت و حقوقی شورای شهر تهران نیز معتقد 
است که اگر به ســؤالات اساسی تر پاسخ داده شود، به نسبت چالش های کمیسیون 
ماده ۵ هم برطرف می شــود. او این سؤال را مطرح می کند که چرا طرح جامع که با 
به امضای چندین وزیر اســت، باید هر  روز دســتخوش تغییر و تحولاتی باشد؟ سؤال 
اساسی این است که نسبت برنامه ها و برنامه چهارم با طرح جامع تهران چیست؟ یا 
تهران در سال ۱۴۲۰ چه تصویری خواهد داشت؟ اگر ما به این سؤالات پاسخ بدهیم، 

چالش های مصوبات کمیسیون ماده ۵ هم برطرف می شود.
نرجس ســلیمانی، عضو شورای شــهر تهران هم مدتی پیش در تذکری یادآوری 
کرده بود باید دقت داشــت کمیســیون ماده ۵ قلک نیست و نباید به هیچ وجه بدون 
نگاه دقیق کارشناسی شــده آن هم در سطح کلان و هماهنگ با طرح های بالادستی، 
اتفاقاتــی با طرح هایی در حد تک پلاک یا چند پلاک در آن فراوان شــود؛ به این دلیل 
که شدت فراوانی طرح های تک یا چند پلاکه در تضاد معنادار با بهبود کلی ساختاری 
از همه جهات در محلات شــهر اســت که باید در اجرا، طرح هایی از این دست مورد 
توجه و دقت قرار گیرد تا از ایجاد چنین نگاهی در اجرای این طرح ها جلوگیری شود.

طرحی که بی صدا کنار گذاشته شد
حدود سه ماه پیش کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر تهران طرحی را 
تهیه و تدوین کرده که مصوبات کمیســیون ماده ۵ از تاریکخانه کنونی خارج شوند و 
روند تصمیم گیری برای پرونده ها نیز شفاف شود. بر اساس طرح شورای شهر تهران 
مصوبات کمیسیون ماده ۵ در سامانه شفافیت قرار می گرفت و میان حقوق عمومی 

شهر و فردی تعادل برقرار می شد.
شــفافیت منفعت شهرداری از مصوبات کمیسیون ماده ۵ و ایجاد تعادل و توازن 
میــان منافع عمومــی و خصوصی، ایجاد شــفافیت و محاسبه پذیرشــدن مصوبات 
کمیســیون مــاده ۵ و ایجاد وحــدت رویه در فرایندهــای بررســی پرونده ها در این 

کمیسیون سرفصل های اصلی این طرح بود.
در جزئیــات این طرح آمده که در تدوین شــیوه نامه تهیــه گزارش های توجیهی 
پرونده های کمیســیون مــاده ۵ مبتنی بر نظام متعادل منافــع عمومی و خصوصی 
تعیین انتفاع مالک توســط مشــاور، تعیین انتفاع مالی ایجاد شــده برای شهرداری 

مبتنــی بر آخرین مصوبات ملاک عمل شــورای شــهر تهران به صورت سیســتمی، 
ارزیابی نفع و عدم نفع غیرمالــی (جمعیتی، حمل ونقل و ترافیک، کالبدی، کاربری، 
تأسیسات) و زیرساخت ها و مدیریت بحران ایجاد شده برای شهر و شهرداری، مقایسه 
منافع عمومی و خصوصی توســط مشــاور و ارائه در کارگــروه فنی، تهیه چگونگی 

بهره برداری از ظرفیت انتقال حق توسعه انجام شود.
بر اســاس طرح شورای شهر برای ایجاد شفافیت در مصوبات کمیسیون ماده ۵ 
چهار تکلیف به شــهرداری داده شده بود؛ از جمله مشخص کردن تغییرات تراکمی 
و کاربری مصوب کمیســیون ماده ۵ در ســامانه اطلاعات مکانی به صورت برخط با 
تغییر تحلیــل تغییرات جمعیت، تعداد واحد، مســاحت کاربری ها در مقیاس های 
شــهر منطقه تا ناحیه و محلــه، نمایش مصوبات در ســامانه تهران من به صورت 
مکانی و جداول اطلاعاتی، بارگذاری گزارش طرح امکان ســنجی مورد درخواست 
پرونده ها در ســامانه کمیسیون ماده ۵، انتشــار گزارش تحلیلی سالانه از مصوبات 
ماده ۵ بــا گونه بندی طرح موضوعــی موضعی و پرونده های موردی در ســامانه 

شفاف.
اما این طرح با وجود آنکه چند باری در دســتور کار صحن علنی شــورای شــهر 
تهران قرار گرفت، بعد از آنکه نوبت به طرح آن درصحن نرســید، بی صدا از دستور 
کار صحن خارج شــد. این در حالی اســت که روند تصمیم گیری ها در این کمیسیون 

شتاب زیادی گرفته است.
مهدی عباســی، رئیس کمیسیون شهرسازی شورای شــهر تهران، می گوید دلیل 
کنارگذاشــتن این طرح از دستور جلسه شورای شهر را نمی داند و باید از هیئت رئیسه 

شورا آن را پیگیری کرد.
تصمیمات کمیسیون ماده ۵ با سیاست حل مشکل شهر

مدتی پیش محمود فاطمی عقدا، رئیس دبیرخانه کمیســیون ماده ۵ شــهرداری 
تهران، در گفت وگویی اعلام کرده بود:  کمیســیون ماده ۵ با سیاســت حل مشکلات 
شهر و گره گشایی از کار مردم، تسهیل در اجرای پروژه های عمرانی شهر که لازمه  آنها 
تملک و تغییر کاربری است، در شش ماه اخیر کار خود را سرعت داده و همکاران ما و 
اعضای کارگروه فنی و اعضای کمیسیون با وقت گذاری بسیار خوب و کار شبانه روزی 
به کارها ســرعت بخشیده اند، به طوری که تقریبا می توانیم بگوییم نسبت به گذشته 
ســرعت کار دبیرخانه بیش از چهار برابر شده اســت. در این مدت بیش از ۳۰ طرح 

موضوعی و موضعی شهر تهران توانســته مصوبه کمیسیون ماده ۵ را بگیرد. برای 
بیش از ۴۰ مورد از طرح های موضعی و موضوعی که به دبیرخانه ارســال شده، کار 
کارشناســی انجام شده که از این تعداد بررسی ۱۰ طرح انجام شد و احتمال دارد در 
جلســه بعدی کمیسیون آنها هم تعیین تکلیف شوند. در این مدت طرح های بزرگی 
مثــل محور دماوند، شــوش، خلازیر، ده ونک، ده کن یا شــهرک های بزرگی با قدمت 
بیش از ۵۰ تا ۶۰ ســال مانند پیکانشهر، شــهرک های متعلق به نیروهای نظامی و... 

بررسی، تصویب و ابلاغ شده اند.
رئیس دبیرخانه کمیســیون ماده ۵ ادامه می دهد:  متوسط زمانی که پرونده بعد 
از وصول از ســوی دبیرخانه تا ابلاغ مصوبه کمیســیون، به کمتر از سه هفته رسیده 
مگر اینکه پرونده هایی که مشــکل داشته و برگشــت می خورند؛ در غیر این صورت 
روند بسیار پرسرعت و خوبی است. سیستمی شدن و سرعت در رسیدگی به پرونده ها 
کمک می کند که شــبهاتی کــه درباره دبیرخانه بود، از بین برونــد و مردم بدانند که 
نیاز نیســت به هیچ جا وصل شــوند و کمک بخواهند. دبیرخانه مدافع حقوق جدی 

شهروند و شهر است.
او درباره اینکه چرا دیگر مصوبات کمیســیون ماده ۵ در سایت این دبیرخانه قرار 
نمی گیرد نیز می گوید: ممکن اســت مشــکل سامانه باشــد. ما مصوبات را منتشر و 
بلافاصلــه آن را ابلاغ می کنیم و دیگر باید مراحلی را طی کند تا قانونا روی ســایت 

گذاشته شود.
به زودی ۲۰۰ درخت در این باغ نابود می شود

تلاش برای از دســتور کار خارج کردن طرح شــفافیت آرای کمیسیون ماده ۵ در 
حالی صورت می گیرد که افشای برخی از مصوبات این کمیسیون نگرانی کارشناسان 
شــهری را در پی داشــته است. این کمیســیون به تازگی برای ملکی ۱۰ هزار متری در 
منطقه یک در زیر پهنه G312 (فضای ســبزرود دره ها که هرگونه بارگذاری و طراحی 
بر اساس توجیه مطالعات زیست محیطی و هیدرولوژیک و طبق طرح های مصوب) 

واقع شده، تصمیم گیری کرده است.
یک قطعه زمین مشــجر که داخل آن یک بنای مسکونی قدیمی در یک طبقه بر 
روی همکف و زیرزمین اســتخر و سرایداری وجود دارد، شهرداری منطقه در نامه ای 
اعلام کــرده که ۷۰ درصد جهت پارک و تأمین فضای ســبز به شــهرداری واگذار و 
تقاضای بنای ۳۵ طبقه مســکونی در دو بلوک در ۳۰ درصد باقی مانده عرصه ملک 

داده شــود. ملک در مجاورت مســیل ولنجک قرار دارد و بخش جنوبی ملک نیز در 
حریم گســل اصلی واقع شده است. مصوبه کمیسیون ماده ۵ درباره این ملک تأکید 
بر رعایت دستورالعمل های پهنه های گسلی است و با موضوع درخواست به صورت 
۳۰ طبقه مســکونی روی همکف و پس از واگذاری ۷۰ درصد عرصه به شــهرداری 

تهران جهت پارک عمومی موافقت شده است.
کیانوش ســوزنچی، پژوهشــگر و عضو هیئت علمی دانشــکده هنــر و معماری 
دانشــگاه تربیت مدرس، درباره تخلفات رأی صادرشــده در این پرونده می گوید:  این 
پرونده هــم مقدمه آن اشــکال دارد و هم محتوای آن به طور واضح نشــان دهنده 
تخلف است. سند ملک مشــجر و مزروعی است و دارای بیش از ۲۴۰ اصله درخت 

که بیش از ۱۵۰ درخت آن بن بیش از یک ونیم متر دارد.
ملک بدون انجام هرگونه اســتعلام قانونی و بررســی در کارگروه کمیسیون ماده 
۵ مطــرح و در ۲۳ مهرمــاه با وجود مخالفت تمامی کارشناســان که در زیر امضای 
خود اعلام کرده اند، مطرح و ادعای موافقت اعضای کارگروه اعلام می شود. برخلاف 
ادعای درج شده که ۷۰ درصد ملک به شهرداری باید واگذار شود، ملاک تراکم را کل 
پلاک ۱۲ هزار متری درج کرده اند که در ســند ۱۰ هزار متر است و که بیشتر به فریب 

نزدیک است.
مطابق ضوابط باغات در صورت واگذاری ۷۰ درصد ملک به فضای سبز در مابقی 
ملک ۲۴۰ درصد تراکم به معیار زمین باقی مانده باید تخصیص داده شــود. یعنی در 
ســه هزارو ۶۰۰ متر باقی مانده یعنی هشــت هزارو ۶۰۰ متر مربــع زیربنا، این در حالی 

است که ۸۹ هزار متر تراکم به این ملک هبه شده است.
به گفته این کارشــناس، تخلفات آشــکار در صورت نهایی شــدن رأی این پرونده 
تغییــر کاربری غیرمجاز ملک برای املاک بیشــتر از ۱۰هزار متــر، در نظر نگرفتن پهنه 
گسلی، درنظرنگرفتن حریم کیفی آب رودخانه ولنجک، عدم تصویب باغ بودن ملک 
در شورای شهر، نابودی کامل بیش از ۲۰۰ اصله درخت کهنسال، اعطای طبقه مازاد 
بر ۱۱ طبقه بدون تصویب شورای عالی معماری و شهرسازی و استناد به توافقاتی که 
قبل طرح تفصیلی وجود داشته و همگی با تصویب طرح تفصیلی ابطال شده است.

شهردار تهران تأکید دارد که تاکنون یک متر در حوزه شهرسازی تخلف نکرده 
است و به نظر می رسد شتاب در صدور آرای کمیسیون ماده ۵ در روند حفظ این 

رکورد است.

در  تاریکخانه کمیسیون ماده ۵ در حال انجام است

تغییرنقشه 
ساخت وساز تهران
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